
      Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll
2019-08-29

 

nr 7/2019 
 

  
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

Sammanträde torsdagen den 29 augusti 2019 klockan 18:30 – 20:25 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Slakthusplan 8A, 
Johanneshov 
  
 Ledamöter 
Gustav Johansson (M) ordförande 
Rana Nasrindotter (S) vice ordförande 
Henrik Virro (M) 
Erika Wing (M) §§ 1-5 
Jonas Nilsson (M) 
Urban Rybrink (L) 
Ola Gabrielson (MP) 
Christina Peterson (C)  
Oskar Rosén (S) 
Gisela Norrman (S) 
Hassan Jama (V) 
Lena Rydblom (V) 
Tobias Karlsson (SD) 

Tjänstgörande ersättare 
Bo Hansson (S) tjänstgör för Rana 
Nasrindotter (S) 
Camilla Hane (M) tjänstgör för Tobias 
Karlsson (SD) 
Björn Wredberg (M) tjänstgör för Erika Wing 
§§ 6-28 

Ersättare 
Kristina Katajikko (M) 
Camilla Hane (M) 
Björn Wredberg (M) 
Frida Eriksson (M) 
Ulrika Strömberg (L) 
Nickie Excellie (MP) 
Elisabet Abelson (C) 
Bo Hansson (S) 
Halahen Zaidane (S) 
Simon Pittuco (V) §§ 1-20 
samt §§ 22-28 
Amalia Engström (V) §§ 1-
13 samt §§ 15-28 
Mona Wallsén (-) 
Lisa Palm (Fi) 
 
  
  
 

 

Tjänstepersoner 
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp, avdelningscheferna Veronica Starck, 
Jeanette Holmqvist, Anette Appelberg, Marie Lissäng, Leif Kananen, 
Karin Åberg och Kersti Tagesson, Susannah Sjöberg samt 
nämndsekreterare Magnus Hillborg 
 

Personalföreträdare 
Sandra Heinonen Engbusk, Lärarförbundet, Camilla Nilsson, Kommunal, 
Daniel Knudsen, Saco 

 

Justering 2019-09-03   
 

Sekreterare 
 
 
Magnus Hillborg  

Ordförande justerare 

Gustav Johansson (M) Bo Hansson (S) 
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Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 1 
Val av justerare och dag för justering 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utsåg tjänstgörande ersättaren 
Bo Hansson (S) att tillsammans med ordföranden Gustav Johansson 
(M) justera dagens protokoll. Justering sker tisdagen den 3 september 
2019. 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 2 
Fastställande av dagordning 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd fastställde den utsända 
dagordningen.   
 
Sammanträdet ajournerades kl. 19:25-19:35 för samtal med 
medborgare. 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 3 
Rusta upp hundrastgården bakom Bäckahästens skola  
Svar på medborgarförslag   
 
Stadsdelsnämndens beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 
Ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning har tagit emot ett 
medborgarförslag om att rusta upp hundrastgården bakom 
Bäckahagens skola i Bandhagen. Förslagsgivaren anger önskemål om 
att få genomföra arbetet om stadsdelsnämnden bekostar material. 
Förslaget omfattar högre staket, bättre marktäckande material, mer 
belysning samt utökad yta.  
 
Förvaltningen är positiv till förslaget på att upprusta hundrastgården 
intill Bäckahagens skola. Förvaltningen uppdrar åt upphandlad 
entreprenör att genomföra enklare upprustningsåtgärder så som att 
byta ut papperskorgen, rensa dagvattenbrunnar, måla om sittbänk och 
placera ut en ny med tillhörande bord, fylla på nya slitlager samt 
placera ut hundrasskylt.  
 
Övriga åtgärder som föreslås är att utöka belysningen, utöka 
hundrastgårdens yta och höja stängslet. Förvaltningen kommer utreda 
möjligheterna att genomföra upprustningsåtgärderna inom kommande år. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 4 juli 2019. 
Dnr EÅV 2019/267   
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 4 
Renovering av gångtunnel Önskehemsgatan  
Svar på medborgarförslag    
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 
Ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har tagit emot ett 
medborgarförslag om att rusta upp gångtunneln under 
Önskehemsgatan i Högdalen. Gångtunneln ligger på Önskehemsgatan 
28-32 intill Vantörs kyrka i Högdalens centrum. I förslaget föreslås att 
stadsdelsförvaltningen söker medel för trygghetsskapande åtgärder i 
tunneln. I förslaget yrkas dessutom på att det skapas kontakter på 
högre nivå mellan stadsdelsförvaltningen och trafikkontoret för att 
samordna de olika ansvarsförhållandena och bestämma vilket belopp 
som kan avdelas för gångtunnelns renovering.  
 
Förvaltningen är positiv till att rusta upp gångtunneln vid 
Önskehemsgatan. Förvaltningen ser över möjligheterna att ansöka om 
trygghetsmedel för att genomföra åtgärder i gångtunneln. 
Förvaltningen genomför regelbundet samverkan med trafikkontoret 
och tar med förslaget om att rusta upp gångtunneln i diskussionerna 
med trafikkontoret. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 4 juli 2019.  
Dnr EÅV 2019/194 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 5 
Månadsrapport juli 2019     
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner föreliggande 
rapport.  

 
Ärendet 
För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras en budget i 
balans efter resultatöverföringar. Före resultatöverföringar 
prognostiseras ett underskott om minus 7,3 mnkr. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 13 augusti 2019. 
Dnr EÅV 2019/000117   

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Gisela Norrman m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett 
särskilt uttalande: 
 
Stadsdelens budgetprognos för juli 2019 visar ett underskott om över 
sju miljoner kr. Vi ser hur underskottet ökar månade för månad. Ett 
underskott som måste hanteras med besparingar och det pga. 
skattesänkningar. Detta är en dålig hantering av samhällets resurser, 
skattebetalarnas pengar och den gemensamma välfärden. 
 
Den blågröna majoriteten i Stockholms stad har i budgeten för år 
2019 sänkt kommunalskatten med 16 öre, när Stockholm redan har en 
av landets lägsta kommunala skatter. 
 
Den blågröna majoriteten har som politiskt mål att sänka skatterna 
och att privatisera de offentliga verksamheterna oavsett om det är bra 
för brukare, invånare och stad. Därför måste de blågröna genomföra 
besparingar inom verksamheter som finns för att ge äldre, barn och 
unga människor stöd i deras vardag. Besparingar trots att Sverige 
och Stockholms stad är i en högkonjunktur. De som drabbas är 
vanliga människor.  
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

En trygg och hållbar stadsdel kräver att välfärden rustas upp, inte 
nedmonteras. För stadsdelens invånare behövs satsningar för barn 
och unga, för äldre, för personer med funktionsnedsättningar och 
satsningar på socialpsykiatrin.  
 
Vi ser att barngrupperna ökar och andelen förskollärare minskar 
drastiskt. Genom att dränera stadens budget gör de blågröna staden 
till en mindre attraktiv arbetsgivare. Det skapar en negativ spiral som 
främjar majoritetens privatiseringar av offentlig verksamhet. 
Majoriteten gynnar fler och större vinster i välfärden för de privata 
företagen.  
 
Oppositionen vill se större satsningar på kärnverksamheten, för en 
välfärd som innebär en tryggare, jämställd och hållbar stadsdel som 
håller samman - en stadsdel för alla. I detta arbete har staden och 
stadsdelen bl.a. medel från staten, generalschablonen, för att 
underlätta etablering av nyanlända i samhället. Vi i oppositionen 
önskar att få generalschablonen redovisad i månadsrapporterna 
framöver.” 
 
Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom Socialdemokraternas och 
Vänsterpartiets särskilda uttalande.  
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 6 
Avskaffande av rätten till heltid   
Svar på skrivelse från (S)  

Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 
Ärendet 
Förvaltningen har tagit emot en skrivelse från Rana Nasrindotter med 
flera (S).  
 
Skrivelsen handlar om ändringen av reglerna om vistelsetid i förskola. 
Vistelsetid är den tid barnen är på förskola om dagarna.  
 
Ändringen gäller alla förskolor i Stockholms stad från den 1 februari. 
Ändringen innebär att barn som har föräldrar som är föräldralediga 
med syskon får gå deltid i förskola. I Stockholms stad innebär deltid 
att barnet får vara på förskola max 30 timmar i veckan. Innan 
ändringen fick barn till föräldrar som var föräldralediga gå på förskola 
heltid.  
 
Skrivelsen innehåller en fråga till förvaltningen om hur förändringen 
har påverkat barn till föräldrar som är föräldralediga med syskon.  
 
Förvaltningen beskriver för nämnden att fler barn går på deltid i 
kommunal förskola efter ändringen av reglerna. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 8 juli 2019. 
Dnr EÅV 2019/184 

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 7 
Förskolegårdar inom stadsdelsnämndens förskolor     
Svar på skrivelse från (V)  

Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen.   

Ärendet 
Hassan Jama med flera (V) har lämnat en skrivelse till Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsnämnd.  
 
Skrivelsen innehåller fyra frågor om stadsdelsnämndens kommunala 
förskolegårdar och om barnens möjlighet att vara utomhus i förskolan.  
 
Förvaltningen svarar att stadsdelsområdets kommunala förskolor har 
bra utomhusmiljöer för barns lek och utbildning. Förskolor med en 
mindre egen förskolegård använder grönområden och parker som 
ligger nära förskolan.  
 
När förvaltningen planerar att bygga nya förskolor uppskattas miljön 
utifrån olika faktorer som bidrar till lek och lärande. Förvaltningens 
pågående arbete med att ta fram lekvärdesfaktorer vid byggandet av 
nya förskolor väntas vara klart hösten 2019. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 8 juli 2019. 
Dnr EÅV 2019/188    

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 8 
Omvandling av hyresrätter i vår stadsdel     
Svar på skrivelse från (S) och (Fi) 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
svar på skrivelsen.     
 
Ärendet 
Rana Nasrindotter (S) m.fl. från Socialdemokraterna och Lisa Palm 
(Fi) har lämnat en skrivelse till Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd om omvandling av hyresrätter.  
 
I skrivelsen efterfrågas en bedömning från förvaltningen om hur 
aviserade ombildningar i Rågsved och andra delar av Stockholm stad 
kan komma att påverka förvaltningens möjligheter att tillgodose vissa 
gruppers behov av bostad.  
 
I kommunfullmäktiges budget för 2019 framgår att målet för 
nyproduktion är att det ska råda balans mellan hyresrätter, 
bostadsrätter och äganderätter. I Rågsved finns stadsdelsområdets 
högsta andel hyreslägenheter och med en mycket hög andel inom 
allmännyttan.  
 
Socialtjänsten är beroende av tillgång till försöks-, tränings- och 
bostadförstlägenheter för de grupper som är berättigade till dessa 
insatser. Detta bygger på att det finns hyreslägenheter med rimliga 
hyresnivåer vilket också eftersträvas enligt KF budgetbeslut för 2019. 
För övriga grupper försvåras möjligheterna till egen bostad i 
Stockholm generellt av långa kötider till hyreskontrakt genom 
bostadsförmedlingen. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 14 augusti 2019. 
Dnr 2019/185 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
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Särskilt uttalande 
Gisela Norrman m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett 
särskilt uttalande: 
 
”Vi uppskattar förvaltningens svar på vår skrivelse angående 
omvandling av hyresrätter. En viktig faktor som förvaltningen lyfter 
fram är socialtjänsten möjlighet att hitta bostäder. Våldsutsatta 
kvinnor och barnfamiljer är en särskilt utsatt grupp och vi menar att 
det är av högsta angelägenhet att bevara allmännyttan med tanke på 
de svårigheter som råder redan idag för dessa grupper. Även unga 
och andra som inte har råd eller vill köpa sin bostad missgynnas av 
den politik som det blågröna styret för. Vi menar därför att nämnden 
bör verka för att inga utförsäljningar av allmännyttan sker i vårt 
stadsdelsområde eller Stockholm.” 
 
Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom Socialdemokraternas och 
Vänsterpartiets särskilda uttalande.  
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
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§ 9 
Inriktningsärende – Utökning av förskolan på 
Spårfinnargränd 17A med en avdelning 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i uppdrag 
att fortsätta utreda förutsättningarna för en utökning med en avdelning 
på förskolan på Spårfinnargränd 17A, i samband med grundsanering. 

 
Ärendet 
Förvaltningen behöver grundsanera förskolan på Spårfinnargränd 
17A. En grundsanering betyder att byggnadens golv rivs och att 
skadliga material eller ämnen från husgrunden tas bort. Efter det läggs 
ett nytt golv. 
 
Det ska byggas många nya bostäder i Rågsved och förvaltningen 
behöver därför mer förskoleavdelningar i området. Genom att flytta 
och bygga nya väggar inne i förskolan, kan förvaltningen utöka med 
en avdelning. Detta går inte att göra när det är barn på förskolan.  
 
Barnen på förskolan behöver flyttas till andra  
förskolor under grundsaneringen, och det är därför möjligt att utöka 
med en avdelning samtidigt. 
 
Förvaltningen föreslår att utredningen om utökning med en avdelning 
på förskolan får fortsätta. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 8 juli 2019. 
Dnr EÅV 2019/340 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
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§ 10 
Rapportering till IVO av ej verkställda beslut enligt SoL och 
LSS för kvartal 1 år 2019 
 
Stadsdelsnämndens beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger förvaltningens 
redovisning av rapporteringen till Inspektionen för vård och omsorg 
(IVO) av ej verkställda beslut enligt SoL och LSS för kvartal 1 år 
2019 till handlingarna. 
 
Ärendet 
Kommunen beslutar bland annat om vilken äldreomsorg och 
funktionshinderomsorg invånarna ska få.  
 
Om en person till exempel ska få hemtjänst eller flytta till en 
gruppbostad ska personen få det inom tre månader. Annars måste 
kommunen informera Inspektionen för vård och omsorg (IVO) och 
förklara varför. 
 
I januari, februari och mars fick 48 personer inte sin äldreomsorg eller 
funktionshinderomsorg inom tre månader i Enskede-Årsta-Vantör. 
Det berodde oftast på att personen i fråga tackat nej till ett erbjudande. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 17 juni 2019.  
Dnr EÅV 2019/303       
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
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§ 11 
Motion från (V) om stöd till äldre vid flytt, KS 2019/206     
Svar på remiss/motion från kommunstyrelsen   
 
Stadsdelsnämndens beslut 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Ärendet 
Stadsdelsnämnden har fått en remiss från kommunstyrelsen för att få 
veta vad nämnden tycker om motion om stöd för äldre vid flytt. En 
motion betyder förslag. 
 
Motionen är skriven av Clara Lindblom och Robert Mjörnberg från 
Vänsterpartiet. Motionen föreslår att äldre personer ska kunna ansöka 
om hjälp med att kunna flytta till ny bostad. Det kan vara hjälp med 
att flyttstäda och att packa.  
 
Förvaltningen svarar att hjälp med flytt inte är något som bistånd kan 
sökas för enligt Socialtjänstlagen. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 5 augusti 2019. 
Dnr EÅV 2019/000142  
 
Yrkanden 
Hassan Jama m.fl. (V) yrkar att nämnden ska besluta att tillstyrka 
motionen i sin helhet samt anför därutöver: 
 
”I dagens Stockholm (och Sverige) lever vi mycket längre och vi bor 
kvar allt längre i vår hemmiljö. Många äldre bor kvar i lägenheter 
som var väl anpassade efter livet utan krämpor och sociala aktiviteter 
i medelåldern men som inte är anpassat för ett liv som äldre. Som en 
följd av detta bor många av stadens äldre kvar i bostäder som 
otillgängliga lägenheter och villor som för med sig problem som 
svåröverstigliga trappor där färdtjänst inte kan använda 
trappklättrare, eller större boenden med för hög hyra. Det kan även 
leda till social isolering där boendemiljön sätter gränserna för 
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möjligheterna till att delta i samhället. Ensamhet är en riskfaktor hos 
alla människor, i synnerhet äldre, och kan skapa ohälsa.  
 
Under föregående mandatperiod satsade Vänsterpartiet extra på att 
motverka just ofrivillig ensamhet. Bland annat med särskilda 
förmedlingsregler för äldre i otillgängliga boenden, men vi vill göra 
ännu mer. En flytt kan vara ett oöverstigligt hinder där många äldre 
inte längre har anhöriga som kan bistå med hjälp, genomförandet kan 
också skapa stora problem med själva fysiska utförandet av flytten. 
Därför vill vi utreda flyttstöd som en biståndsbedömd insats, efter en 
individuell prövning. Ett bistånd skulle kunna inbegripa såväl 
packning, bokning av flyttfirma som flyttstädning. Det skulle bidra till 
ökad livskvalitet och bättre levnadsförhållanden för individen.  
 
Visst kan ett sådant flyttstöd innebära ökade kostnader för staden, 
men vi får inte glömma att det kan skapa stora värden i form av att 
underlätta för stadens äldre att komma till ett tryggare boende som är 
anpassat efter deras nuvarande livssituation, underlätta tillgång till 
social gemenskap på stadens aktivitetscenter som Vänsterpartiet 
prioriterade när vi var i majoritet.  
Ett biståndsbedömt flyttstöd för äldre kan även skapa positiva effekter 
på stadens ansträngda bostadsmarknad där barnfamiljer får ökade 
möjligheter till ett boende anpassat efter deras behov. Men framförallt 
är fördelarna för de enskilda äldre är uppenbara.” 
 
Gustav Johansson (M) yrkar att nämnden ska besluta i enlighet med 
förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Gustav Johansson (M) ställer Hassan Jamas (V) m.fl. 
yrkande att nämnden ska besluta att tillstyrka motionen i sin helhet 
med tillägg mot sitt eget yrkande att nämnden ska beslut i enlighet 
med förvaltningens förslag och finner att nämnden beslutar i enlighet 
med hans eget förslag. 
 
Reservation 
Hassan Jama m.fl. (V) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
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§ 12 
Fördelning av kostnadsansvar för hjälpmedel mellan 
Region Stockholm och kommunerna i Stockholms län, 
KS 2019/765  
Svar på remiss från kommunstyrelsen   
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Ärendet 
Kommunerna i Stockholms län och Region Stockholm har lämnat 
förslag till förvaltningen om vem som ska betala hjälpmedel på 
särskilda boenden.  
 
Hjälpmedel kan vara till exempel hörapparat eller rullstol.  
 
Förvaltningen tycker att det är bra att samma regler gäller för alla. 
Det är också bra att en särskild grupp fortsätter förbättra och ändrar 
reglerna om det behövs. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 2 augusti 2019. 
Dnr EÅV 2019/283 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 13 
Övergripande samverkansöverenskommelse mellan 
Stockholms stad och Polisregion Stockholm, KS 2019/656     
Svar på remiss från kommunstyrelsen   
 
Stadsdelsnämndens beslut 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Ärendet 
Kommunstyrelsen har skickat en remiss om förslag till en 
övergripande samverkansöverenskommelse mellan Stockholms stad 
och Polisregion Stockholm.  
 
Förvaltningen är positiv till att det föreslås en struktur för samverkan 
på den övergripande nivån mellan staden och Polisregion Stockholm.  
 
Enligt överenskommelsen ska en övergripande handlingsplan tas fram 
som kommer att vara central för arbetet med de prioriterade 
samverkansområdena. Handlingsplanen är inte bifogad i remissen. 
Förvaltningen saknar därmed en tydlighet i vad arbetet kommer att 
innebära i praktiken. På flera av de utpekade prioriterade 
samverkansområdena finns redan idag ett befintligt arbete mellan 
polis och kommun. Förvaltningen ser det som viktigt att det arbetet 
byggs på och utvecklas och att det inte skapas nya parallella 
strukturer. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 7 augusti 2019. 
Dnr EÅV 2019/274  
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Gisela Norrman m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett 
särskilt uttalande: 
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”Stockholm stad och Polisregion Stockholm har gemensamt tagit fram 
en övergripande samverkansöverenskommelse som syftar till att 
Stockholm ska vara en säker och trygg stad och att brottligheten ska 
minska. Prioriteringen är att öka säkerhet på de platser där 
brottsligheten är hög idag. Överenskommelsen innehåller många bra 
välbehövliga insatser för att öka samverkan för att skapa en trygg 
stad och såväl minska som att lösa brott av olika slag. Vi anser dock 
att samverkan mellan Stockholm stad och polisen också behövs 
komma till eller behöver utvecklas inom andra områden.  
 
Under rubriken prioriterade samverkansområden nämns Särskilt 
utsatta och sårbara brottsoffer. Under rubriken nämns unga 
brottsoffer men inte barn trots att de flesta orosanmälningar om barn 
som far illa handlar om våld mot barn och att barn i synnerhet borde 
ses som särskilt utsatta. Även de som är offer för våld i nära 
relationer och offer för människohandel är grupper som är särskilt 
utsatta och samverkan behöver öka. I arbetet med att minska våldet 
mot kvinnor är det av yttersta vikt att både stad och Polis samverkar 
för att nå fler våldsutövare, både för att stoppa våldet och för att 
lagföra fler. Vi saknar också en analys av kvinnors upplevelser av 
otrygghet i det offentliga rummet och önskar se ökat fokus på just 
otrygghet ur ett jämställdshetsperspektiv.  
 
Det är positivt att samverkansöverenskommelsen värderar det lokala 
arbetet som sker i stadens i stadsdelsområden högt. Vi vill betona 
vikten av stadsdelsnämndens roll i det lokala arbetet och det viktiga 
förebyggande arbete som dess verksamheter genomför. För att kunna 
samordna, samverka och arbeta effektivt krävs det avsatta resurser. 
Dock har den blågröna majoriteten har valt att satsa på 
ordningsvakter och kameraövervakning och genomför istället 
nedskärningar som drabbar satsningar på fritidsverksamheter, 
socialtjänsten, medborgarvärdar och förebyggande arbetet. Detta slår 
hårt mot barn och unga.” 
 
Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom Socialdemokraternas och 
Vänsterpartiets särskilda uttalande.  
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§ 14 
Fria eller fälla 2.0. En vägledning för avvägningar vid 
hantering av träd i offentliga miljöer, KS 2019/915 
Svar på remiss från kommunstyrelsen 
 

Stadsdelsnämndens beslut 
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Jäv 
Amalia Engström (V) anmäler jäv och deltar inte i genomgång och 
beslut i ärendet. 
 
Ärendet 
Kommunstyrelsen har skickat remissen Fria eller fälla 2.0 till 
stadsdelsnämnden för yttrande. Syftet med skriften är att förebygga 
konflikter mellan olika intressen som kan uppstå gällande vård av träd 
i offentliga miljöer. De tre intressen som avses är natur- och 
kulturvård samt sociala värden. Vägledningen innehåller bland annat 
modeller för hantering av eventuella konflikter mellan dessa intressen. 
 
Stadsdelsförvaltningen välkomnar vägledningen men förslår att 
modellen och dess metoder sammanfattas i en app för ett smidigare 
fältarbete samt att de två metoderna förtydligas i en processgrafik. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 5 augusti 2019. 
Dnr EÅV 2019/328 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 15  
Utkast till lagrådsremiss – En konsultationsordning i frågor 
som rör det samiska folket, KS 2019/1131 
Svar på remiss från kommunstyrelsen   
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen.  
 
Ärendet 
Regeringen föreslår att kommuner ska vara skyldiga att konsultera 
med företrädare för det samiska folket innan de fattar beslut i ärenden 
som kan få särskild betydelse för samerna.  
 
För att underlätta den praktiska tillämpningen av lagen anser 
förvaltningen att bestämmelserna om undantag från 
konsultationsskyldigheten om det finns synnerliga skäl på grund av 
att ärendet är brådskande eller om det är uppenbart att konsultation 
inte behövs eller konsultation är uppenbart olämpligt behöver 
förtydligas.  
 
Förvaltningen anser dessutom att bestämmelsen om tidsfristen för när 
Sametinget ska ha svarat på om de deltar i en konsultation ska vara 
tidsbestämd. Detta för att öka förutsebarheten. I övrigt har 
förvaltningen inga synpunkter på lagförslaget. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 2 augusti 2019. 
Dnr EÅV 2019/335  
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Gisela Norrman m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) lämnade ett 
särskilt uttalande: 
 
”Vi välkomnar att en lag för konsultationsordning med det samiska 
folket tas fram. Att samerna har reellt inflytande i beslutsprocesser är 
en viktig förutsättning för efterlevnaden av urfolks rättigheter. Sverige 
har upprepade gånger fått kritik från internationella 
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granskningsorgan för brister när det gäller att tillgodose samers 
möjligheter att påverka beslut som rör dem. Att införa 
konsultationsskyldighet vore därför ett steg i rätt riktning.  
 
Förvaltningen skriver att det inte är nödvändigt att de samiska 
företrädarna samtycker till ett beslut för att beslutet ska vara giltigt. 
Vi vill dock understryka att en viktig princip i internationell 
urfolksrätt är principen om fritt informerat förhandssamtycke (Free 
Prior and Informed Consent, FPIC-principen). Principen bygger på 
urfolkens självbestämmanderätt och förpliktigar stater att säkerställa 
urfolken ett reellt och effektivt inflytande i frågor som berör dem. Om 
konsultationerna ska få avsedd effekt är det därför viktigt att de 
synpunkter som lämnas tillmäts avgörande betydelse.  
 
Som huvudstad och numera samiskt förvaltningsområde anser vi att 
Stockholm ska stå upp för samers rättigheter och vara pådrivande 
gentemot regeringen i frågor om urfolksrätt. Staden ska också föregå 
med gott exempel i efterlevnaden av dessa rättigheter.” 
 
Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom Socialdemokraternas och 
Vänsterpartiets särskilda uttalande.  
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§ 16 
Ansökan om serveringstillstånd - O´Learys Tolv 
Remissvar    
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan om utökat 
tillstånd för alkoholservering i restaurangen kl.11:00-03:00. 

 
Ärendet 
Stockholms Super Dome AB har sökt utökat tillstånd för att servera 
alkoholdrycker på O ‘Learys Tolv, Arenaslingan 6 Johanneshov. 
Nuvarande serveringstillstånd gäller 11:00-01:00 måndag till söndag. 
Socialförvaltningens tillståndsenhet beslutar om serveringstillstånd 
och har bett stadsdelsnämnden att yttra sig över ansökan. 
Stadsdelsnämnden ska yttra sig om lämpligheten utifrån lokala 
omständigheter.   
 
Förvaltningen bedömer att det inte finns några hinder för 
alkoholservering i restaurangen kl.11:00-03:00, måndag till söndag.   
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat den 25 juni 2019. 
Dnr EÅV 2019/263 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 17 
Anmälningsärenden  
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Anmälningsärendena läggs till handlingarna. 
 
A. Förteckning över inkomna protokoll, skrivelser m.m. 
B. Delegationsbeslut 
C. Protokoll från pensionärsrådet 2019-08-26 
D. Protokoll från funktionshinderrådet 2019-08-23 
E. Protokoll från förvaltningsgruppen 2019-08-20 
F. Balanslista över nämndens uppdrag till förvaltningen   
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§ 18 
Nämndens frågor  
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd uppdrar till förvaltningen att 
bereda skrivelserna och frågorna nedan och återkomma till nämnden 
med svar. 
 
Inkomna skrivelser och frågor 
Gisela Norrman m.fl. (S) och Hassan Jama m.fl. (V) lämnade en 
skrivelser angående ”Stadens systematiska jämställdhetsarbete”. 
 
Stadsdelsnämnden vill att förvaltningen ser över möjligheten att 
skicka ut även postlistan bland anmälningsärendena digitalt till 
nämnden. 

 
Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom Socialdemokraternas och 
Vänsterpartiets skrivelse. 
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§ 19 
Stadsdelsdirektörens information   
 
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp informerade om följande:  
 
Projekt Gemensam it-service (GSIT 2.0) 
Stockholms stad har upphandlat en ny gemensam it-service som ska 
ersätta nuvarande it-leverans av bland annat digitala enheter och 
tjänster. Projektet Gemensam it-service (GSIT 2.0) arbetar under 
2018-2019 tillsammans med samtliga förvaltningar och bolag för att 
införa den nya gemensamma it-servicen. 
 
Den it-service som upphandlats inkluderar webbverktyg, molntjänster, 
nya datorer, surfplattor, smarta telefoner, skärmar och skrivare samt 
serverdrift och en sammanhållen support. Projektet utgör en del i 
stadens digitaliseringsarbete inom ramen för Smart stad Stockholm. 
 
En del i detta är utbyte av samtliga datorer och skrivare vilket för 
Enskede-Årsta-Vantörs del kommer att genomföras under oktober 
2019. 
 
Budget 2020 
Förberedelser (i form av exempelvis planering och inledande 
analyser) pågår och där några hållpunkter för nämnden kan vara  

 Finansborgarrådets förslag till budget 2020 presenteras: onsdag 9 oktober 
 Kommunstyrelsen fattar beslut om budget 2020: onsdag 23 oktober 
 Kommunfullmäktiges budgetdebatt och beslut om  onsdag-torsdag 20-21 

budget 2020:  november           
 Stadsdelsnämndens beslut om VP 2020: torsdag 12 december 

 
31 augusti – Parkernas dag 
I Enskede-Årsta-Vantör firas parkernas dag kl. 11-15 i Årstalids 
parklek med bland annat ballongkonstnär, ansiktsmålning och 
tipspromenad i naturreservatet. 
 
21 september – Föreningarnas dag 
Olika föreningar och intresserade träffas i Rågsvedssalen i Nya 
Rågsveds Folkets Hus kl. 15-18 för att nätverka och dela erfarenheter. 
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Besök från Colombia 
Vi kommer att få besök från Colombia där de bland annat ska studera 
stadsdelens arbete kring medborgardialog. 
 
Feriejobbplatser 
Stadsdelen söker feriejobbplatser vid våra verksamheter. 300 
ungdomar i åldern 15-18 år erbjuds jobb under höstlovet den 29 
oktober till 2 november. 
 
5-11 oktober – Trygghetsveckan 
Temat för trygghetsveckan är Enskede-Årsta-Vantör, en jämställd 
stadsdel fri från våld. Fokus är trygghet och våldsprevention och 
medarbetare bjuds på utbildningar och stockholmare erbjuds 
föreläsningar. 
 

Nämnden tackade för informationen. 
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§ 20 
Försäljningsförbud av tobaksvaror enligt 20 a § 
Tobakslagen (1993:581) 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Borttagen på grund av sekretess. 
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§ 21 
Överflyttning av vårdnaden till särskild förordnad 
vårdnadshavare enligt 6 kap. 8 a § föräldrabalken (FB) 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Borttagen på grund av sekretess. 
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§ 22 
Nedläggning av faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § 
föräldrabalken (FB) 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Borttagen på grund av sekretess. 
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§ 23 
Anmälan av sociala delegationens protokoll från 27 juni, 9 
juli, 26 juli och 15 augusti 2019 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Protokollen läggs till handlingarna. 
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§ 24 
Överflyttning av vårdnaden till särskild förordnad 
vårdnadshavare enligt 6 kap. 7 § föräldrabalken (FB) 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Borttagen på grund av sekretess. 
 


